
 

 

 

 

Stanovisko Asociace poskytovatelů adiktologických služeb k 

publikaci „Jak na regulaci psychedelik“ 
 

V české debatě o psychoaktivních látkách často chybí prostor pro skutečně odborný pohled 

na to, co regulace znamená – a co by mohla znamenat, pokud by byla nastavena racionálně, 

citlivě a s ohledem na každodenní realitu lidí, se kterými pracujeme. Publikace Jak na regulaci 

psychedelik přináší přesně ten typ podkladu, který v českém kontextu chyběl: podrobně 

promyšlený, mezinárodně ukotvený a přitom praktický. 

Ve své každodenní praxi se setkáváme s důsledky neefektivní drogové politiky, která zvyšuje 

rizika pro uživatele, komplikuje přístup k pomoci a brání otevřené a bezpečné práci s motivací 

klientů. Publikace Jak na regulaci psychedelik nabízí praktický a zároveň realistický pohled na 

to, jak může vypadat jiný přístup – založený na veřejném zdraví, ochraně uživatelů, prevenci 

škod a respektu k lidským právům. 

Zvlášť oceňujeme důraz na rovný přístup, ochranu před komercionalizací a marginalizací 

zranitelných skupin, a jasně popsaná rizika spojená s prohibicí – včetně kriminalizace, ztráty 

důvěry k systému a ohrožení domorodých i spirituálních praktik. Publikace nezastírá rizika 

spojená s užíváním psychedelik, ale staví je do kontextu, ve kterém je možné s nimi 

smysluplně pracovat. A právě to je klíč k odpovědné a férové regulaci. 

Jsme přesvědčeni, že v českém prostředí je na čase začít diskutovat o právním a politickém 

rámci pro psychedelika mimo čistě klinické využití. Tato publikace může být cenným zdrojem 

nejen pro politiky a odborníky, ale i pro poskytovatele služeb, kteří chtějí lépe rozumět 

současnému vývoji v oblasti regulace, a být připraveni reagovat na měnící se potřeby klientů. 
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